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کوتاه اقتصادی

کشورهای عضو اتحادیه شرق آفریقا به استفاده از ارزهای ملی 
در مبادلات منطقه ای خود تاکید کردند.

به گزارش خبرگــزاری فارس به نقل از نیوتایمز، در نشســت اخیر 
کشــورهای عضو اتحادیه شرق آفریقا، این کشــورها بر لزوم استفاده از 

ارزهای ملی در مبادلات مرزی و منطقه ای تاکید کردند.
رئیس جمهور روآندا در نشست جهانی سرمایه گذاری آفریقا در پایتخت 
کشورش )کیگالی( از دولت های آفریقایی خواست که نسبت به زمان بندی 
پروژه های منطقه ای در آفریقا متعهد باشند و بر هزینه های بی شمار تاخیر 
در اجرای این پروژه ها تاکید کرد. یکی از این پروژه ها استفاده از ارزهای 

ملی در مبادلات منطقه ای است.
بر اساس این گزارش اقدام برای مبادلات منطقه ای بر مبنای ارزهای 

ملی کشورهای آفریقایی نه تنها صرفه جویی  در زمان را برای این کشورها 
به ارمغان آورد؛ بلکه این فرصت را به کشورهای منطقه خواهد داد تا بخش 

قابل توجهی از هزینه هایی که پیش از این در مبادلات ارزی صرف می شد 
را ذخیره کنند. از سوی دیگر اجرای این طرح ارزهای محلی کشورهای 
آفریقایی را نسبت به هرگونه نوسانات شدید ارزی دلار در جهان مصون 
خواهد کرد. استفاده از ارزهای محلی در مبادلات منطقه ای آسیب پذیری 
کشــورها نســبت به تضعیف ارزهای ملی خود را نیــز کاهش می دهد. 
کارشناسان معتقدند ارزهای ملی کشورهای آفریقایی باید نسبت به دلار  
تقویت شده و در مبادلات منطقه ای شناور بوده و مورد استفاده قرار گیرد. 
گفتنی است بسیاری از کشــورهای جهان، مبادله با ارزهای ملی را 
آغاز کرده اند. در این بین کشــورهای آسیایی پیشرو بوده اند و به غیر از 
ایران و کشورهای عربی، سایرین تمایل بسیاری برای حذف دلار از خود 

نشان داده اند.

با تاکید بر استفاده از ارزهای ملی

کشورهایشرقآفریقاهمدلارراحذفمیکنند

صادرات معدن و صنایع معدنی طی 5 ماهه امســال به 2/9 
میلیارد دلار رسید.

به گزارش ایمیدرو، از ابتدای سال جاری تا پایان مردادماه 95 ارزش 
صادرات محصولات معدنی و صنایع معدنی از 2/9 میلیارد دلار عبور کرد 
این در حالی اســت که در همین مدت ارزش واردات این محصولات به 

کشور به 1/4 میلیارد دلار رسید.
همچنین ارزش صادرات 5 ماه امســال در مقایســه با عملکرد مدت 
مشابه سال 94 با رشد 23 درصدی همراه شد. در 5 ماه سال قبل، ارزش 
صادرات محصولات معدنی و صنایع معدنی به 2/3 میلیارد دلار رسیده بود.

نکته قابل توجه در تجارت این بخش، رشد صادرات زنجیره فولاد به 
اندازه 62 درصد، مس معادل 471 درصد، روی معادل 24 درصد، سرب 
حدود 45 درصد، مولیبدن معادل 147 درصد، کروم حدود 18 درصد و 

میکا معادل 861 درصد است.
در این مدت ارزش صادرات زنجیره فولاد به یک میلیارد و 293 میلیون 
دلار و مس به 422 میلیون دلار افزایش پیدا کرد. از ابتدای فروردین تا 
پایان مردادمــاه 95 ارزش واردات محصولات معدنی و صنایع معدنی با 

کاهش 26 درصد همراه شد و به 1/4 میلیارد دلار رسید.
 این در حالی است که ارزش واردات مدت مشابه سال قبل، بیش از 

1/9 میلیارد دلار بود.

ایمیدرو اعلام کرد
صادرات 2/9 میلیارد دلاری صنایع معدنی 

طی 5 ماهه امسال

رئیس کل گمرک اذعان کــرد دو فرایند کاری در گمرک همچنان 
دارای مشکل است.

مسعود کرباسیان بیان داشت: ارزیابی و درب خروج همچنان معضل است که در 
مناقصه ای به دنبال راه اندازی راهبند هوشمند بدون دخالت نیروی انسانی هستیم.

رئیس کل گمرک با بیان اینکه از اواخر شــهریور اطلاعات بازرســی کالا از 
شــرکت های معتبر اخذ خواهد شد، تصریح کرد: در این صورت نیازی به ارزیاب 
گمرکی نیست. فساد این است که از 10 کانتینر، 9 مورد آن متفاوت از اظهارنامه 
کالا است، اما بازرسی نمی تواند بگوید که ندیدم. از همه مهمتر ارزیابی را می توان 
قبل از اظهار تطبیق داد، زیرا بازرسی در کشور مبدأ صورت می گیرد، زمان تحریم 
نتوانســتیم کالا را بازرســی کنیم به همین علت در مقصد انجام می شود. اکنون 

در چین و برخی کشورهای دیگر این کار انجام می شود. بنابراین از این اطلاعات 
بدون هیچ هزینه ای استفاده خواهد شد.

کرباســیان در گفت وگو با فارس در مورد اینکه آیا جرم احتمالی قاچاق بین 
شــرکت های بازرسی کالا و گمرک درحال تقسیم شدن است، گفت: قبلا برخی 
ارزیابان گمرک هنگام ارزیابی، کالا را چیز دیگری می دیدند، اکنون باید اســناد 
اظهارکننده با ارزیابی فیزیکی بررســی شود. همچنین کارشناس در این حالت 
فقط به نظر ارزیاب توجه نمی کند و مانیفست، بارنامه شرکت حمل، اسناد، ثبت 

سفارش و قبض انبار توجه کند.
معاون وزیر اقتصاد در پاسخ به این سوال که اگر این توجهات بود مشکلات 
فعلی پیش نمی آمد، بیان داشت: اکنون در سیستم نواقص و موارد خلاف مشخص 

می شود. اسناد شرکت های بازرسی یک بخش از اطلاعات مربوط به کالا است و 
ابزار جدیدی برای تطبیق اطلاعات خواهد بود.

کرباسیان یادآور شد: اگر بارنامه شرکت حمل، گواهی بازرسی، گواهی مبدأ 
الکترونیکی و دیگر موارد به شکل سیستمی گرفته شود، اطلاعات قابل اتکا خواهد 
بود. اکنون گواهی مبدأ دســتی می آید که ارزش چندانی ندارد و باید سیستمی 
از کشــور مبدأ گرفته شود. وی با تاکید بر اینکه اگر بتوان اسناد مستدل، غیر از 
اطلاعات اظهارکننده کالا گرفته شود ریسک قاچاق بالا می رود، عنوان کرد: اکنون 
دیتای خام اطلاعات شرکت های بازرسی گرفته می شود که می توان به کمک آن 
صحت ســنجی کالا را انجام داد. فســاد جایی است که ارزیاب گمرک با صاحب 

کالا بالای سر کالا رفته و کالا طور دیگری دیده می شود.

با رکــورد 87 میلیون لیتری 
در  شــهریور  در  بنزین  مصرف 
در  بنزین  هدرروی  افزایش  کنار 
ستاد  مخالفت جدی  و  جایگاه ها 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز، احتمال 
می رود کارت ســوخت از چرخه 

مصرف بنزین حذف شود.
میانگین هفتگی مصرف بنزین در 
هفته سوم شــهریور به 81 میلیون و 
400 هزار لیتر رسیده است که انتظار 
می رود با افزایش ســفرهای تابستانی 
در هفته آینــده به مرز 100 میلیون 

لیتر برسد.
بــه گزارش فــارس، این افزایش 
مصــرف در حالــی رخ می دهــد که 
براساس پیشــنهاد دولت و پافشاری 
برای تصویب این پیشنهاد استفاده از 
کارت سوخت نیز در جایگاه ها حذف 
شده است، اما شرکت ملی پالایش و 
پخش فراورده های نفتی هنوز منتظر 

ابلاغ برای اجرایی شدن آن است.
در همین رابطــه عباس کاظمی 
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش 
فراورده های نفتی نیز اعلام کرده است 
کارت سوخت بنزین به طور رسمی با 
ابلاغ دولت از ســامانه سوخت رسانی 

کشور حذف می شود و تاکنون تاریخ 
دقیقی برای حذف آن از سوی دولت 

اعلام نشده است.
با تمام این شرایط اما ستاد مبارزه 
با قاچــاق کالا و ارز بــا حذف کارت 
ســوخت مخالفت جدی کرده است و 
سخنگوی این ســتاد معتقد است به 
دنبال افزایــش قیمت بنزین از 400 
تومان در ســال 92 به هزار تومان در 
ســال 94 و نزدیک شدن قیمت این 
فراورده نفتی به فــوب جهانی و کم 
شــدن صرفه اقتصادی قاچاق بنزین، 
شاهد کاهش چشــمگیر این پدیده 

یعنی قاچاق بنزین از کشور هستیم.
به گفته قاســم خورشیدی البته 
شرایط فعلی، حذف کارت سوخت را 
دیکته نمی کند و ما معتقدیم با توجه به 
فاصله قیمتی بنزین موجود در کشور با 
قیمت این فراورده نفتی در کشورهای 
همجوار می تواند حذف کارت سوخت 
به مقرون به صرفه شدن قاچاق بنزین 
منجر شده و باعث افزایش قاچاق شود. 
همچنین آمــار و اطلاعات موجود در 
سامانه هوشمند سوخت این ارزش را 
دارد که علی رغم هزینه های پشتیبانی 
این ســامانه، کارت های ســوخت را 

حفظ کنیم.
یکی دیگر از مواردی که این روزها 
زیاد به چشــم می خورد عدم استفاده 
صحیح از بنزین هنگام سوخت گیری 
است به این معنا که با کمرنگ شدن 
استفاده از کارت سوخت شخصی در 
جایگاه ها و همچنین نبود ســهمیه، 
مصرف کننــدگان این فــراورده دقت 
لازم را در هنگام سوختگیری نمی کنند 
به طوریکه شــاهد اتــلاف بنزین در 
جایگاه های عرضه سوخت هستیم در 
حالی که پیشتر و با وجود سهمیه های 
مشخص، مصرف کنندگان بنزین سعی 
می کردند حتی یــک قطره از بنزین 

سهمیه ای خود را نیز هدر ندهند.

ظاهرا این رویه موجب شده است 
تا دولت در حذف کارت سوخت کمی 
محتاط تر نسبت به گذشته عمل کند.
منصور ریاحی مدیرعامل شرکت 
ملی پخــش فراورده هــای نفتی به 
خودرو داران و مصرف کنندگان بنزین 
اعلام کرده است کارت سوخت حتی 
در صورت توقف عرضه کارتی بنزین 
باید حفظ و نگهداری شود، زیرا سامانه 
هوشمند ســوخت هرگز جمع آوری 

نخواهد شد.
این اظهارات نشان می دهد ممکن 
است با تغییر شرایطی مانند افزایش 
قیمت بنزین در منطقه دوباره استفاده 
از کارت سوخت در سوخت گیری ها از 

سرگرفته شود.
گفتنی اســت مســئولین وزارت 
نفت کــه در ابتــدا از موافقان حفظ 
کارت سوخت بودند، با مصوبه ای که 
در خردادمــاه 94 از دولــت گرفتند، 
ســهمیه بندی بنزین را متوقف و این 
فراورده نفتی را تک نرخی اعلام کردند.
اواخر فروردین ماه ســال جاری و 
در جریان بررســی لایحه بودجه 95، 
مجلس نهــم در بند »ح« تبصره 14 
این قانون، دولــت را مکلف به حفظ 
کارت ســوخت و عرضه مجدد بنزین 

دو نرخی کرد.
در ادامه با وجــود کارایی کارت 
ســوخت و نظــام ســهمیه بندی در 
مدیریــت مصرف بنزیــن، دولت در 
تیرماه پیشــنهاد حذف این کارت را 
در قالب اصلاحیــه قانون بودجه 95 

به مجلس برد.
مجلس نیز در بررســی اصلاحیه 
لایحه بودجه که چهارشنبه 3 شهریور 
95 به تصویب رســاند، بند مذکور از 
تبصره 14 قانون بودجه را حذف کرد 
تــا بنزین تک نرخی مانــده و تعیین 
تکلیف تجهیز وســایل نقلیه سبک و 
سنگین به  کارت ســوخت بر عهده 

دولت گذاشته شود.
در این رابطه وزیــر نفت معتقد 
است به دلیل هزینه بالای این سامانه 
و بی اســتفاده بــودن اطلاعات کارت 
ســوخت، موافق ادامــه فعالیت این 
کارت نیســت. این در حالی است که 
زنگنه پیش از این گفته نمی خواهیم 
کارت سوخت را حذف کنیم، چرا که 

اطلاعات مناسبی می دهد!
این در حالی اســت که براساس 
نظــرات مراکــز تحقیقاتــی، کارت 
ســوخت موجب کنتــرل واردات و 
مصرف بنزین در کشــور شده است. 
از جمله مرکــز پژوهش های مجلس 
با بررسی دســتاوردهای طرح کارت 
هوشمند سوخت، اولین دستاورد این 
طرح را جلوگیری از قاچاق ســوخت 

اعلام کرده است.
به اعتقاد کارشناســان با توجه به 
کارا بودن کارت هوشمند سوخت در 
کنتــرل مصرف و جلوگیری از قاچاق 
فراورده های نفتی، حفظ کارت سوخت 
و عرضه دونرخی بنزین به نفع کشور 
اســت و حذف آن به کاهش شفافیت 
و افزایــش قاچــاق و مصــرف منجر 

خواهد شد.

با ثبت رکورد 87 میلیون لیتر در روز رخ داد

تأثیر منفی حذف کارت سوخت بر مصرف بنزین در کشور

با وجود تذکرات به بانک ها 
مبنی بر عدم وثیقه نگه داشتن 
بخشی از تسهیلات بانکی، این 
روند همچنان در بســیاری از 

بانک ها ادامه دارد.
پرداخت  ایســنا،  گــزارش  به 
تســهیلات با تمام شــرایط گاهی 
سختی که پیش روی متقاضیان خود 
قرار می دهند با معضلی همچون نگه 
داشتن چند درصد از وام پرداختی 
نیز مواجه است، به طوری که بانکدار 
مواردی تا  25 درصد تسهیلاتی که 

به مشتری تعلق گرفته را  نزد خود 
نگه داشته و مابقی را به گیرنده اعطا 
می کند و در پایان دوره بازپرداخت 

به وی برمی گردانند.
در این شــرایط مشتری ضمن 
پرداخت سود تسهیلات که اکنون 
حدود 18 درصد است، در واقعیت 
سود بالاتری به بانک برمی گرداند، 
چــرا که بخشــی از منابع وی طی 
حداقل سه سال تحت عنوان وثیقه، 
سپرده گذاری کرده و سودی از این 

بابت دریافت نمی کند.

این تنها معضل مشتریان عادی 
بانک ها نیســت و تولیدکنندگان از 
شــاکیان بزرگ این رفتار هستند 
به طوری که در جریان اخیر اعطای 
تســهیلات 16 هــزار میلیــاردی 
بــرای احیای حــدود 7500 واحد 
تولیــدی، نگــه داشــتن وثیقه از 
انتقــادات بخش صنعت و تولید به 
عملکــرد بانک ها در این رابطه بود، 
نعمــت زاده -وزیر صنعت، معدن و 
تجارت- در انتقاداتی از مانع تراشی 
بانک ها گله کرد و گفت که دریافت 

سپرده های اجباری از سوی بانک ها 
مانــع از کارایی تســهیلات آنها به 

تولید می شود.
در عین حال این انتقاد از سوی 
سایر مســئولان صنعتی نیز مطرح 
شــده و تاکید داشتند که چرا باید 
بانک ها قبل از این که تســهیلات را 
در اختیــار تولیدکننده قرار دهند، 
بخشــی از آن را نگه داشــته و در 
مجموع ســود بالایی می گیرند در 
این حالت تســهیلات پرداختی به 
نفع تولیدکننده نیســت و فایده ای 

هم برای او ندارد. با این حال گرچه 
پیش تر بانک مرکزی نسبت به وثیقه 
گرفتن تسهیلات بانکی تذکراتی به 
مدیران بانک ها داده  ولی این روند 

همچنان ادامه دارد.
اما اینکه چرا شبکه بانکی در این 
باره اقدام کرده و با وجود هشدارها بر 
ادامه آن پافشاری می کنند موضوعی 
است که کارشناسان بانکی بالابودن 
هزینــه پول و همچنیــن دریافت 
ســپرده های گرانقیمــت قبلی که 
اکنون با سود تسهیلاتی که تا 18 

درصد کاهش یافته برابری ندارد را 
مورد توجه قرار می دهند.

از این  گفتنی اســت، پیــش 
اذعان  بانک مسکن هم  مدیرعامل 
کرد در بانک مسکن 3 تا 5 درصد 
منابع از مسکن مهر می گیریم و به 
بانک هایی که دچار مشکل هستند 
تسهیلات می دهیم تا صرف تکالیف 
دیگــر بانکی مثل پرداخت ســود 
ســپرده  کنیم. وی مدعی شد این 
اقدامات انحراف منابع بانک مسکن 

نیست!

* عملیات کابل برگردان با هدف توسعه شبکه کابل در مراکز مخابراتی 
دانشگاه، شهید حکمت شعار، شهید عاطف، شهید فرداسدی و شهید درزی 
از تاریخ 23 شــهریور ماه آغاز می شود.به گزارش روابط عمومی شرکت 
مخابرات استان تهران، با اجرای عملیات مذکور ارتباط تلفنی مشترکین در 
مرکز مخابرات دانشگاه با پیش شماره های 6617، 6640، 6641، 6646، 
6648، 6649، 6695 الی 6698 در محدوده خیابانهای طالقانی، انقلاب، 
حافظ، ولی عصر و در مرکز مخابرات شهید حکمت شعار با پیش شماره های 
7718 الی 7722، 7724، 7727، 7780، 7789، 7713، 7744، 7745، 
7749 در محدوده خیابانهای والائیان شمالی، بهار2، بهار حصاری، سراج 
و در مرکز مخابرات شهید عاطف با پیش شماره های 7770 الی 7774، 
7786 الی 7788، 7670، 7729 در محدوده خیابان های 178 شــرقی، 
جشــنواره، شهید سجده ای به مدت 72 ســاعت با اختلال همراه است.
براســاس همین گزارش، با اجرای عملیات کابل برگردان ارتباط تلفنی و 
دیتای مشــترکین در مراکز مخابراتی شهید فرداسدی و شهید درزی از 

ساعت 24 به مدت 6 ساعت دچار اختلال می شود.
* مدیر امور حقوقی و بازرسی شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق 
بهادار و تسویه وجوه )سمات(، به دارندگان اوراق تسهیلات مسکن 
درباره مبادلات این اوراق هشدار داد.محمد صادق دبیری افزود: با 
توجه به اینکه متقاضیان خرید مسکن به منظور دریافت تسهیلات 
باید معاملات خود را از طریق فرابورس انجام دهند و برای این کار 
هم باید به ویژگی های این اوراق، آگاهی کافی داشته باشند.وی 
تاکید کرد: اوراق تســهیلات مسکن مقید به زمان است و تاریخ 
اعتبار و انقضاء آن به مدت دو سال در ذیل اوراق درج شده و بسیار 
مهم و حیاتی است که مشتریان این اوراق مطلع باشند که تا چه 
زمانی فرصت دارند از این اوراق برای دریافت تسهیلات مسکن 
اقدام کنند یا اوراق فوق را در بازار به فروش برسانند.دبیری اظهار 
داشت: متاسفانه مشتریان زیادی به علت اطلاع نداشتن یا غفلت 
از تاریخ انقضاء اوراق تسهیلات مسکن، متضرر شده اند و اوراق 
آنها باطل شده و از حیز انتفاع خارج شده است. مدیر امور حقوقی 
و بازرسی سمات افزود: نکته حائز اهمیت دیگر اوراق تسهیلات 
مسکن این است که دارندگان آن از تاریخ خرید اوراق تا حداقل 
4 ماه نمی توانند آن را بفروشند و پس از انقضاء این مدت، اوراق 
آنها قابلیت معامله دارد.وی ادامه داد: چنانچه این اوراق دوباره 
مورد معامله قرار گیرد باز هم از تاریخ معامله جدید، نمی توان تا 
4 ماه معامله ای روی آن انجام داد. لذا دارندگان اوراق تسهیلات 
مســکن باید این موضوع مهم را همواره مدنظر قرار دهند تا در 

معاملات این اوراق دچار ضرر و زیان نشوند.
* انقضای اعتبار کارت های 20 هزار ریالی تلفن همگانی تا پایان سال 95 
اعلام شد.محمدرضا بیدخام سخنگوی شرکت مخابرات استان تهران گفت: 
در راستای طرح مشتری مداری و جهت رفاه حال شهروندان کلیه کارتهای 
20 هزار ریالی تلفن همگانی تا پایان سال 95 اعتبار دارند.وی خاطر نشان 
کرد: کارت های اعتباری تلفن همگانی به مبلغ 50 هزار ریال که پیش از 
این در اختیار شهروندان قرار گرفته است نیز همچنان دارای اعتبار است.
* رئیس مرکز آمار از تغییر سال پایه آماری این مرکز از 7۶ به 9۰ 
تا پایان امسال خبرداد .امیدعلی پارسا در به خبرگزاری مهر گفت: 
تا پایان امسال، سال پایه آماری مرکز آمار ایران از سال 7۶ به سال 
9۰ تغییر خواهد یافت؛ این در شرایطی است که سال پایه آماری 
بانک مرکزی و مرکز آمار ایران هیچ ارتباطی به هم ندارند و اگر 
بانک مرکزی براساس سال پایه 8۳، آمارهای خود را اعلام می کند، 
نباید محل مناقشه با آمارهای اعلامی مرکز آمار ایران قرار گیرد.

یک عضو اتاق بازرگانــی تهران اعلام کرد: کارت های جدید 
بازرگانی فاقد هولوگرام امنیتی اســت و قابلیت سوءاستفاده و 

جعل را دارد.
محمد خســروی در نامه ای به کیهان، ابراز داشت: این کارت با توجه 
به جایگاه ملی و برون مرزی که دارد، بســیار بی کیفیت است و هیچ گونه 
لایــه امنیتی ضدجعل ندارد، در حالی که کارت های گذشــته دارای 11 

لایه امنیتی بود.
وی افزود: این در حالی است که با داشتن کارت بازرگانی می توان به 

راحتی دسته چک و ویزا دریافت کرد.
عضــو اتاق بازرگانی تهران با اشــاره به اینکــه اختلاف هزینه چاپ 
کارت های بی کیفیت فعلی با کارت های گذشــته، برای حداقل 50 هزار 
کارت در ایران حدود 2/5 میلیارد تومان اســت، خاطر نشان کرد: هزینه 

چاپ کارت را از اعضا می گیرند ولی ســوال این اســت که این مبلغ زیاد 
کجار رفته است؟

خسروی با انتقاد مجدد از بی کیفیتی کارت های بازرگانی جدید اظهار 
داشت: در حالی که حتی کارت مترو دارای شماره سریال برجسته است و 
همچنین کارت سربازی، کارت ملی و گواهینامه دارای هولوگرام هستند، 

کارت های بازرگانی جدید حتی یک نقطه برای ضریب امنیت ندارد.

عضو اتاق بازرگانی تهران:

کارتهایجدیدبازرگانیقابلیتجعلدارد

رئیس کل بیمــه مرکزی با 
اشاره به تصویب قانون ۶۶ ماده ای 
بیمه شــخص ثالث از پرداخت 
خســارت بدون کروکی توسط 
شرکتهای بیمه تا سقف ۶ میلیون 

و ۳۰۰ هزار تومان خبر داد.
به گــزارش خبرگزاری فارس به 
نقــل از روابط عمومی بیمه مرکزی، 
عبدالناصر همتی در خصوص بررسی 
چالش های صنعت بیمه کشور اظهار 
داشت: همه پوشش های بیمه ای که 
در کشور ارائه می شود قابل استفاده 
برای مردم هستند ولی بیمه شخص 
ثالث از مهمترین بیمه های کشــور 

است که به همراه ســایر بیمه های 
اتومبیل ســهم حدود 50 درصدی 
از نظــام بیمه ای کشــور را به خود 

اختصاص داده است.
وی تصریــح کــرد: راننــدگان 
می توانند تا سقف 6 میلیون و 300 
هزار تومان بدون کروکی و گزارش 
پلیس از خدمات بیمه شخص ثالث 
در بخش خسارتهای مالی استفاده 

کنند.
رئیس کل بیمــه مرکزی افزود: 
جلوگیری از هدر رفتن وقت دیگران 
یکی از مزیت های کروکی نکشیدن در 
تصادفات با مبالغ پایین است. البته 

لازمــه اش توافــق دو طرف تصادف 
می باشد.

وی با بیان اینکه متأسفانه رشته 
شــخص ثالث جزو رشته های زیانده 
صنعت بیمه است، گفت: علت اصلی 
این زیان دهی عدم تطبیق تعهدات 
با حق بیمه هاست به نحوی که طی 
چند سال گذشته رشد تعهدات که 
بــر مبنای دیات می باشــد، بیش از 
رشد حق بیمه بوده است. با این حال 
شرکت های بیمه تمام تلاش خود را 
به عمــل می آورند تا به بهترین نحو 
خدمت رســانی کرده و خسارت های 

متعلقه به مردم را پرداخت کنند.

همتی در بخش دیگر ســخنان 
خود گفت: 34 درصد خســارت های 
صنعت بیمه در 4 ماه اول امسال در 
زمینه بیمه تکمیلی درمان پرداخت 
شــده که این امر بــه دلیل افزایش 
تعرفه های پزشکی بوده است که این 
امــر یکی از چالش های مهم صنعت 

بیمه است.
رئیــس کل بیمه مرکزی گفت: 
طبق قانون جدید پیش بینی شــده 
است افرادی که رانندگی پرخطر انجام 
می دهند و تخلفات رانندگی شان در 
ســامانه راهنمایی و رانندگی ثبت 
می شــود نرخ بیمه بالاتری در بیمه 

شــخص ثالث پرداخــت کنند که 
آیین نامه آن در حال تدوین است.

افزایش نرخ  قانــون  وی درباره 
بیمه خــودرو رانندگان حادثه آفرین 
نیز گفت: براساس این قانون که 66 
ماده دارد و ابعاد مختلف بیمه شخص 
ثالــث را در بر می گیــرد نرخ بیمه 
رانندگانی که منجر به سوانح جدی 
رانندگی می شــوند براساس نمرات 
منفی گواهینامه آنها افزایش می یابد.
رئیس کل بیمــه مرکزی اضافه 
کرد: حــق بیمه ایــن رانندگان که 
اطلاعات آنها را راهنمایی و رانندگی 
در اختیار ما می گذارد تا 30 درصد 

امکان افزایش دارد.
همتی گفت: اگر این رانندگان در 
حوادث خســارت وارد کنند تا 100 
درصد نرخ بیمه آنها برای ســال بعد 

افزایش می یابد.
وی افزود: براساس قانون جدید 
کســانی که منجر به جــرح یا فوت 
شوند بار نخست 2 و نیم درصد، بار 
دوم 5 درصــد و برای بار ســوم باید 
10 درصد مبلغ خسارت را خودشان 

پرداخت کنند.
مرکــزی  بیمــه  کل  رئیــس 
پیش بینی کــرد این قانون از دو ماه 

آینده اجرایی شود.

رئیس کل بیمه مرکزی خبر داد

پرداختخسارتبدونکروکیتا6میلیونو300هزارتومان

شاخص کل بورس عربســتان از ابتدای سال میلادی جاری 
1۰درصد کاهش داشــته و این کشور بیشترین کسری بودجه را 

بین اعضای گروه 2۰ دارد.
به گزارش خبرگزاری فارس به نقل از بلومبرگ، شیو پراکاش، تحلیلگر 
ارشد مؤسسه NBAD، اعلام کرد شاخص کل بورس عربستان از ابتدای 

سال جاری 10 درصد سقوط کرده است.
این تحلیلگر اقتصادی تأکید کرد با توجه به کاهش شدید قیمت نفت در 

بازار جهانی و اینکه درآمدهای نفتی اصلی ترین منبع تأمین مالی سعودی ها 
محســوب می شود، این کشور به شدت با مشکل در تأمین بودجه روبرو 
است و بیشترین کسری بودجه را در میان کشورهای عضو گروه 20 دارد.

وی ادامه داد: عربســتان احتمالاً حدود 20 میلیارد دلار از پروژه های 
مد نظر خود را لغو خواهد کرد. از سوی دیگر این کشور مخارج عمومی 
خود را به شدت کاهش داده است. این در حالی است که از ابتدای سال 

2016، قیمت نفت افزایش 30 درصدی را تجربه کرده است.

گفتنی است حمله ارتش خاندان آل سعود به یمن و جنایات گسترده، 
حمایت کامل از گروه های تکفیری- تروریستی در منطقه، کاهش قیمت 
نفت با هدف ضربه زدن به ایران و روســیه در کنار فســاد مالی گسترده 
خاندان حاکم، اقتصاد عربســتان را ورشکســته کرده و این کشــور را با 
مشــکلات زیادی روبرو کرده اســت به طوری که توان پرداخت حقوق 
کارکنان بومی و خارجی را از دست داده و هر روز با یک بحران اقتصادی 

جدید مواجه می شوند.

بلومبرگ:عربستانبیشترینکسریبودجهرابینکشورهایگروه20دارد

یارانه نقدی شهریورماه، شنبه 27 شهریورماه قابل برداشت 
خواهد بود. 

به گزارش نسیم آنلاین، یارانه نقدی 45 هزار و 500 تومانی شهریورماه 
ســاعت 24 روز جمعه 26 شهریورماه به حساب سرپرستان خانوار واریز 
می شــود. بر این اســاس این یارانه از بامداد 27 شــهریور قابل برداشت 

خواهد بود.
گفتنی اســت دولت روحانی اعلام کرده که قصد دارد تا پایان امسال 
یارانه 6 میلیون نفر را حذف کند. البته قانون تکلیف کرده بود که یارانه 
ثروتمندان حذف شــود ولی دولت این قانون را در مجلس جدید به این 

نحو اصلاح کرد که حذف یارانه ثروتمندان الزامی نیست.

یارانه نقدی شهریورماه
 شنبه قابل برداشت است

معاون ســازمان ملی استاندارد در پی اعلام مشکل برخی از 
آسانسورهای دستگاه های دولتی، دانشگاه ها و بیمارستان ها از 
پلمب این آسانسورها در صورتی که در وضعیت بحرانی باشند، 

خبر داد.
وحید مرندی مقدم در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه ما در ســال 
گذشته 1665 دستگاه آسانسورهای دستگاه های دولتی و ساختمان های 
عمومی در ســطح کشور را مورد بازرسی قرار دادیم، اظهار کرد: در سال 
جاری نیز نسبت به بازرسی آسانسورهای دستگاه های دولتی اقدام کردیم 

که مشخص شد تعدادی از این آسانسورها فاقد استاندارد لازم هستند.
وی با بیان اینکه سازمان ملی استاندارد بحث بازرسی از آسانسورها را 
با جدیت پیگیری می کند، ادامه داد: آسانســورهای تعدادی از دانشگاه ها 
و بیمارستان ها نیز با مشکل مواجه بودند که به همین علت آسانسورهای 

فاقد استاندارد را برای انجام عملیات بازرسی و رفع نقص پلمب کردیم.
به گفته معاون نظارت بر اجرای استاندارد سازمان ملی استاندارد، تمامی 
دستگاه های دولتی موظف به بازرسی دوره ای از آسانسورهای خود هستند.
مرندی مقدم با بیان اینکه ســازمان استاندارد این اقدام را تنها برای 
دستگاه های دولتی می تواند انجام دهد، گفت: ما نمی توانیم تک تک سراغ 
تمام منازل مســکونی و اداری سطح شهر برویم و آسانسورها را بازرسی 
کنیم، اما به مردم توصیه می کنیم که نسبت به بازرسی سالانه آسانسورهای 

خود توسط مراکز معتبر و مجاز بازرسی اقدام کنند.
وی درباره مشــکلات آسانسورهای فاقد اســتاندارد نیز اظهار کرد: 
آسانسورها باید از جهت تمامی موارد مشمول استاندارد اجباری برخوردار 
باشند که برای مثال در بازرسی ها سالم بودن ضربه گیر در صورت سقوط 

آسانسور بررسی می شود که می تواند از خطرات بعدی جلوگیری کند.
مرندی مقدم ادامه داد: ما پس از این نیز به دستگاه های دولتی مراجعه 
خواهیم کرد و در مواردی که آسانســورهای آنها از وضعیت فنی بحرانی 
برخوردار باشــد، ضمن اینکه فرصت لازم برای رفع نقص برای استفاده 
مجدد داده خواهد شد، آسانســور این دستگاه ها برای حفظ جان مردم 

پلمب خواهد شد.

معاون سازمان استاندارد:
آسانسورهای معیوب دستگاه های دولتی 

پلمب می شود

ذخیره آب 77 سد بزرگ کشور در آخرین روزهای سال آبی 
جاری، کمتر از 4۰ درصد است.

براســاس آخرین آمار اعلام شده از سوی شرکت مدیریت منابع آب 
ایران، به رغم بارش های اخیر در هفته گذشته در نقاط مختلف کشور و 
جاری شدن سیل در برخی استان ها از جمله استان مازندران، در آخرین 
روزهای سال آبی جاری، هنوز مخازن 77 سد کشور از جمله لار، زاینده رود، 
درودزن، ساوه، 15 خرداد، استقلال و دوستی کمتر از 40 درصد آب دارد.

براســاس این گزارش، از بین 169 سد بزرگ در کشور، تا تاریخ 17 
شهریور ماه جاری، فقط مخزن 20 سد، از جمله لتیان، گیلارلو، دویرج، 

کمال صالح و کبودوال )نگارستان( بین 90 تا 100 درصد پر است.
این گزارش می افزاید: حجم مخازن 12 سد کشور از جمله شهر بیجار، 

شهید رجایی، بوکان، گلابر و مارون نیز بین 40 تا 50 درصد پر است.
میزان پر بودن 34 ســد کشــور از جمله تهم، سهند، مهاباد، کوثر و 

سیمره نیز بین 50 تا 70 درصد است. 
طبق گزارش های اعلام شده از سوی شرکت مدیریت منابع آب ایران، 
26 سد کشور از جمله کرج، میجران، کرخه، شهید عباسپور و طالقان نیز 

بین 70 تا 90 درصد آب دارند.

شرکت مدیریت منابع آب ایران:

ذخیره آب 77 سد کشور
 به زیر 40 درصد رسید

کرباسیان:

2گلوگاهمهمدرگمرکهمچنانمشکلدارد

خبرگزاری ایسنا:

بانکهابخشیازتسهیلاتمشتریانرانزدخودگرومیگیرند

درآمد12 هزار میلیاردی بانک ها از جریمه دیرکرد
خراسان

این روزنامه نوشته است:  بانک های ایران در سال گذشته 12 هزار 
میلیارد تومان جریمه دیرکرد در قالب وجه »التزام تاخیر تادیه دین« 

دریافت کرده اند. جریمه ای که بنا برفتوای اکثر مراجع حرام است.
با این حال، طرح جدید دولت در زمینه تغییر قوانین بانکداری هیچ 
نشانی از ریشه کن کردن جریمه دیرکرد ندارد. بررسی های خبرگزاری 
فارس نشان می دهد که بانک ها در سال گذشته بیش از 12هزارمیلیارد 
تومان وجه التزام دریافت کرده اند. وجه التزام تقریبا همان جریمه دیرکرد 
است که با اندکی تغییر و تعویض نام جای خود را در نظام بانکی کشور 
باز کرده است. تفاوت جریمه دیرکرد با وجه التزام تنها در تعیین شرط 
در حین امضای قرارداد است. به عبارت دیگر اگر بانک  در متن قرارداد 
که مطابق با عقود اسلامی طراحی شده با گیرنده تسهیلات به تفاهم 
برسد که در صورت عدم بازپرداخت تسهیلات در زمان سررسید، بانک 
مبلغی اضافه دریافت خواهد کرد، وجوه دریافتی وجه التزام تلقی شده 
اما اگر این تفاهم و شرط انجام نشده باشد، جریمه دیرکرد تلقی می شود.
با این حال، بررســی های خراسان نشان می دهد که حتی رقم جریمه 

دیرکرد تسهیلات بیشتر از این نیز است...
 بــا این حــال، دولت در لایحه بانکداری ارائــه کرده، هیچ فکری 
برای حل این مشکل نکرده و در صورت تصویب دغدغه شرعی نبودن 
تسهیلات بانک ها ادامه پیدا خواهد کرد. این در حالی است که در طرح 
ناکام مجلس برای اصلاح نظام بانکی، پیشنهاد نمایندگان این بود که 
ســودآوری بانک ها از تسهیلات رفع شود و وجه التزام به حسابی نزد 

بانک مرکزی منتقل شود.
دولت گندم می خرد پول نمی دهد

شرق
این روزنامه اصلاح طلب از عدم پرداخت پول گندمکاران انتقاد کرده 
است:  دولت با وجود اعلام خبر برنامه های هدفمند حمایت از افزایش 
تولیدات راهبردی کشاورزی در ســال  جاری در راستای مقاوم سازی 
اقتصاد و رسیدن به خودکفایی و وابسته نبودن به واردات گندم، برخلاف 
سال های گذشــته، تاکنون تقریبا هیچ مبلغی بابت تسویه گندم های 
دریافتی به کشاورزان مناطق غربی کشور پرداخت نکرده است. درواقع 
کشــاورزان به دلیل اعتماد به دولت، بــه وعده خرید تضمینی گندم 
کشاورزان از سوی دولت لبیک گفتند، ولی دولت پس از گذشت چندین 
ماه هنوز بودجه ای را برای تسویه مطالبات کشاورزان از طریق بانک های 

عامل پرداخت نکرده است.
پرداخت نشــدن به  موقع پول گندم به کشــاورزان، از ناحیه جهاد 
کشاورزی و بانک های عامل، تبعات و زیان هایی ازجمله کاهش اعتماد 
اجتماعی کشاورزان و گندم کاران به وزارت جهاد کشاورزی و دولت را 
در پی خواهد داشــت. این در حالی است که امسال شعار اصلی دولت 
در حوزه کشاورزی، سال بی نیازشدن از واردکردن گندم و صرفه جویی 

ارزی و جشن خودکفایی اعلام شده است.
دولت بدون مصوبه

 اجازه عمل به تعهدات FATF را ندارد
وطن امروز

وطــن امروز درباره FATF گزارش داده اســت:  همزمان با تأکید 
سخنگوی شورای نگهبان مبنی بر اینکه طبق اصل 77 قانون اساسی 
 FATF کــه موافقتنامه ها باید به تصویب پارلمان برســد به طور قطع
برای لازم الاجرا شدن، نیازمند مصوبه مجلس است، نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی نیز بر این مصوبه تأکید کردند. علی اکبر کریمی، عضو 
 »FATF« کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه کلیات و جزئیات
در مجلس بررسی می شود، گفت: رفتار برخی بانک ها شائبه مخاطرات 

FATF برای کشور را تشدید و تقویت کرد...
 FATF کریمــی از طرح نظارت بر ایــن قرارداد و ارائه قــرارداد
به مجلس خبر داد و افزود: براســاس جلســه ای که با وزیر اقتصاد در 
کمیســیون اقتصاد داشــتیم قرار شــد جزئیات تعهداتی که در قالب 
FATF به کارگروه مالی دادیم به مجلس ارائه و در مجلس شــورای 
اسلامی بررسی شود. این جزئیات در مراحل اول به مجلس ارائه شده 
و در کمیسیون اقتصادی و مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 

کلیات و جزئیات FATF در دست بررسی است.

اقتصاددرآینهرسانهها


